
Ustanavljanje nadalje
valnih tečajev. 

Vprašanie nadaljevalne šole se plete 
že od leta 1876. Postalo ie aktualno dve 
leti pozneie. ko smo dobili na bivšem 
Kraniskem nonavliamo šolo. Ce tudi ni 
imela ponavljalna šola, ki se je uvedla z 
deželnim zakonom leta 1874. DO svojem 
programu nobenega kmetijskega značaja 
ie takratni deželni šolski svet vendar^ 
uvidel. da ie treba pouka tudi iz kmetu
stva in da ie bi! ves tedanii DO>uik v tem 



pogledu n e d o s t a t e n . Izdal te zaradi 
tega na vse okraine šolske svete poseben 
razglas, s katerim se ima na ponavlialnih 
šolah uvesti pouk v kmetiistvu. Obenem 
ie izdal tudi podrobnejši načrt za u s t a 
n a v l i a n i e k m e t i i s k o n a d a l j e 
v a l n i h š o l . ki nai bi se bile vpeljale 
posebno na večrazrednih ljudskih šolah. 

Do izvedbe tega razglasa pa ni pri
šlo, v kolikor se tiče nadallevalnih šol. 
Pač na se ie upehal kmetiiski oouk na po
navlialni šoli. toda tudi ne splošno, atnpak 
le DO gotovih šolah. 

Naučna uprava ie vpeliala za pospe
ševanje kmetijskega pouka tudi k m e t i i 
s k i rj o u k na u č i t e l j i š č u in ie pri
redila tudi v tem času nekai k m e t i i 
s k i h t e č a i e v za liudskošodske nčite
lie na kmetijskih šolah, najprej na bivši 
vinarski in sadiarski šoli na Slaou. že leta 
1S83.. in potem na kmetiiski šoli na Grmu, 
da ve že preceišnie število učiteljev dovr
Si*o te kurze. ali vse to ni dosti pomagalo 
pri osnovi nadaljevalnih tečaiev. 

V z r o k e , da nismo do danes prišli 
do nadaljevalne šole na deželi, iščemo la
hko navzgor in navzdol. 

Naučna uprava ie ori vseh njenih od
redbah premalo intenzivno nosoeševala to 
vprašanje in se ie zaradi tega tudi prema
lo delalo To sklenamo lahko iz deistva. da 
se v teh 44. letih, odkar imamo načrt za 
nadaljevalno šolo ni pravzaprav ničesar 
ukrenilo v izpolnitev učnega načrta za na
daljevalno šolo. 

Dočim so se ustanavliale. urejevale in 
popolnievale obitne in trgovske nadalje
valne šole. se ni za kmetiiskonadalteval
ne tečaie ničesar storilo, kar bi bilo lažie 
omogočilo postanek teh tečaiev. 

Prvotna zasnova ie bila namreč taka, 
da se ni mogel ta oouk n e pričeti, ne na
daljevati in vspešno razvijati. 

Na ponavlialni šoli se ie vpeljaval 
kmetiiski oouk. toda ostal ie v obče n e 
d o s t a t e n . in sicer iz sledečih vzrokov. 

P r v a in g l a v n a n a p a k a 1e 
bila ta. da se ie nouk iz kmetilstva uvrstil 
v oonavlialno šolo kot p o s t r a n s k i 
p r e d m e t , ki nai se ooučuie v izrednih 
urah iti le no eno uro na teden poleg zako
nito predpisanih m obveznih učnih pred
metov, ki so zavzemali brez krščanskega 
nauka PO 4 ure na teden. 

D r u g a n a p a k a ie tičala v tem. 
da se k temu pouku ni smel n i h č e s i 
l i t i , da je bil ves pouk f a k u l t a t i 
v e n za učenca kakor tudi za učitelja. 

Kaj pomeni to v naših razmerah po 
deželi si lahko vsak sam nredstavlia. 

Slabo ie Vplivalo oa tudi t». da ie 
m a n i k a l o e n o t n e g a in smotrenega 
u č n e g a n a č r t a in ravno tako tudi 
primernega strokovnega vodstva in n a d 
z o r s t v a . 

Da podnrem svoio trditev o nedostat
nem pouku, nai navedem sledeče številke. 

Kraniska dežela, štete okroglo 450 ljud
skih šo!. Po statistiki iz leta 1916.'17. se 
ie noučevalo kmetiistvo komal na 69 šo
lah, tako da ie bilo le 15% šol deležnih 
tega nouka. dočim ie ostalo 85% šol brez 
vsakega kmetiiskega nouka. 

Okraii ki šteteie PO 40 do 50 šol ka
kor n. pr. novomeški in kranjski so imeli 
kmetiiski nouk le na 4 šolah. Črnomeliski 
okrai ie bi! v tem pogledu naislabši. kaiti 
tam ie °9 šol. in se ie kmetiistvo pouče
valo le na eni sami šoli. 

Pa še ta nouk ie bil brez vsakega 
smotrenega načrta, kar se jasno vidi na 
številu ur ki so bile posvečene temu po
uku. Tako n. pr. da navedem samo en slu
čai ie bilo v nekem doleniskem šolskem 
okraiu na eni šoli 34 teoretičnih ur in samo 
2 uri praktičnega pouka, na drugi šoli rav
no istega okraia oa samo 6 ur teorije in 56 
ur praktičnega nouka. 

In tako se ie z malimi izlemami go
dilo tudi oo drugih šolah in okraiih. 

Načrti za kmetiiski pouk. ki so iih 
predlagali učitelji na okrajne šol. oblasti 
so se k^atkomalio odobrili in nai so bili še 
tako različni in neprimerni, to na zgoli le 
radi tega. ker ie bilo na v i š i i h m e s tj h 
D r e m a l o s m i s l a in z a r a d i t e g a 
tudi p r e m a l o z a n i ma n i a za ta po
stranski oouk. kateremu se ni pripisovalo 
Potrebne važnosti. 

Na merodainih mestih ie manikalo 
vodstva in nadzorstva. 

Vzroka nezadostnih uspehov te iskati 
seveda tudi snodai med učitelistvom sa
mim, in sicer opravičeno, ker učitebi niso 
dobivali za svoi trud tistega Priznanja, ki 
bi bilo neobhodno potrebno, ako nai se 
dobro stvar oospešuie. 

Pri znano slabih gmotnih razmerah 
našega učitelistva. ki so vladale do zad
niega časa niso nreiemali za izredni oouk 
v kmetiistvu n a g r a d , kakor bi iim šle 
r>o vsel pravici. Za ves pouk v kmetiistvu 
na vseh kraniskih šolah te bilo postavlie
nih le 3000 K. Ta znesek se le v zadnjih 

letih od strani bivšega deželnega odbora 
nekoliko zvišal, in sicer na podlagi dose
ženih vspehov. vendar ie ta kredit tako 
nizek, da ne more nobenega ogrevati za 
obilno delo. ki ie v zvezi s poučevanjem 
kmetiistva v posebnih izrednih urah. In 
tako ie danasnii povsem nezadostni kme
tiiski oouk le naravna posledica takihle 
razmer. 

Tega ooložaia niso mogli spremeniti 
najbolj vsoešni kmetiiski tečaji, ki so se 
vršili svoi čas na Grmu. dasiravno so bili 
udeležniki vsi navdušeni za uvedbo nada
Mevalnih tečaiev 

Marsikatera beseda se ie med tem 
časom izoregovorila in spisala v prilog re
forme nadaljevalne šole. toda do danes 
brez pozitivnega ali vidnega uspeha. 

Bližie se ie stopilo rešitvi tega vura
štnia sedai no vojni, ko ie postalo aktu
alno sploh vse vprašanje reforme naše 
osnovne šole. 

Bilo ie pred dobrim letom. 14. juniia 
1.1.. ko se ie na oosebni e n k e t i razprav
ljalo o r e f o r m i n i ž i e g a s t r o k o v 
n e g a p o u k a . Takrat sem dobil tudi 
naloga, da sestavim učni načrt za kmetii
?konadaltevalno šolo. Temu pozivu sem 
se odzval. 

Obdelovalo se ie to vorašanie tudi na 
o k r a i n i u č i t e l i s k i k o n f e r e n c i 
v K r š k e m . lani 13. septembra, kter sta 
imela referate nadučiteli Š k u 1 i in učite
ljica P ' r k o v i č . prvi o kmetiiskonada
lievalnih tečaiih. druga o gosnodinjskona
dalievalnih tečaiih Udeležil sem se te kon
ference na vabilo okrainega šolskega nad
zornika Stiasnvia. 

Kakor znano so se v načrt državnega 
zakona o narodnih šolah za kraltestvo Sr
bov. Hrvatov in Slovencev sorelela že do
ločila gled>e nadaljevalne šole. o katerih 
govori čl 25.. da se ima PO končani osnov
ni šoli začeti hi traiati dve leti. in sicer 
prvo leto o b v e z n o , drugo oa n e o b 
v e z n o . 

Kako se bo dalo to izvesti te seveda 
še vorašanie. 

Zamujati oa ni danes nobenega časa 
več. vsa i smo dosti dolgo odlašali in za
vlačevali te tečaie Čas ie. da oridemo do 
delani. 

Ako SP «e nnverieništvo za kmetii
stvo sedai iniciiativno lotilo tega voraša
nia. te le naravno ker ie ugodna rešitev 
kmetiiskonadalievalne šole v tesni zvezi 
z interesi ki iih zasleduie naše ooverte
ništvo. 

Prepričan sem. da se bo z nadalje
valno šolo veliko dobrega dosegk) ne le 
pri mladini ki ootrebuie PO končani osnov
ni šo!i še nravstvene in stanovskve vzgo
ie in skrimega vodstva amoak tudi v na
nredek našega kmetijstva. 

Danes se ne gre pri kmetski mladini 
samo za to. da ji damo na pot življenja 
samo gotovo mero splošne izobrazbe, 
ampak tudi za to, da jo ohranimo domači 
grudi, da jo ohranimo svojemu poklicu. 
da jo stanovsko vzgojimo in nravstveno 
dvignemo in da ji vcepimo veselje do 
prirojenega kmetijskega dela. 

Na noben način ne smemo kmetsko 
mladino, ki odraste osnovni šoli. v vzgoj
nem ozira zanemarjati in ii orltrgovati 
oouk. ki se ii ie že pred 44 leti namenil, ki 
se na ni izvajal zaradi nedostatkov. ki 
smo iih sami krivi. 

Naša mladina ie PO končani osnovni 
šoli že toliko godna in duševno razvita, 
da se začne zavedati svoiega poklica in 
zanimati za stanovske zadeve. 

Lahko bi se mi ugovarjalo, da imajo 
za .kmelhskostanov.sko izobrazbo skrbeti 
kmetijske šole. ki so v to poklicane in da 
nai se raie te nomnože Ljudska šola pa 
nai ostane ori svotem splošno izobraževal
nem delu. 

Temu naziraniu nasproti moram dv >
ie ooitidariati. Prvič se na nadaltevaluih 
šolah ne gre za strokovni oouk v pravem 
pomenu besede, ker ie za to veliko pre
malo časa in ker ie mladina za popolen 
kmetijski pouk tudi premalo zrela. Gre v 
tem slučaru le za nrioravlialni stanovski 
oouk 

Drugič moram pa poudarjati, da je 
tega pouka treba sploh naši kmetski mla
dini zunai PO deželi in da še dolgo ne bo
mo dobili toliko kmetijskih šol da bi bile 
tako splošno pristopne, kakor bi bilo v 
tem slučafu želeti. 

Liudska šola z vso svoio osnovo bo 
ostala še dolgo edina za kmetiiski nara
ščal. In tei mladini mora liudska šola po
magati, da se stanovsko dviene in lažje 
pribori do boljšega domačega kruha. 

Če imamo danes za obrtniške in tr
govske vatence ooleg trgovskih in obrtnih 
šol tudi nadaljevalne šole. hh moramo do
bili tudi za naše kmetiiske sinove, katerim 
ni usoieno oriti v kmetiisko šolo. Zakai bi 
se hm odtegovala stanovska izobrazba na 
nadalievalni šoli ki >o bolj ootrebuieio. 

kakor drugi obrtniški stanovi, če hočemo, 
da se bodo glavni stebri države boli okre
tnih 

Če bi se bila pri nas takoi s početka 
vpeliala nadaljevalna šola. kakor se ie po 
drugih državah, bi bilo tudi ori nas marsi
kai na bolfšem. 

Z reformo liudskega šolstva dobimo 
gotovo tudi nadaljevalno šolo. tako kakor 
imaio Srbi svoio »produžno« šolo. 

Dokler na nimamo zakonskih določil 
za nadaljevalno šolo. io lahko ustanavlja
mo v prehodni dobi na podlagi razglasa iz 
leta 1876 s pomočjo kraine in okrajne šol
ske oblasti. Okraina šolska oblast ne bo 
delala zaorek. Glavno ie. da pridobimo za 
voeliavo nadaljevalnega tečaia krajno 
oblast, tedai kraini šolski svet in da se 
učitelistvo s potrebno vnemo loti tejra 
dela. 

Poverjeništvn za kmetiistvo bo po 
svoiih močeh podpiralo vsako tako oriza
devanie in bo daialo tudi potrebne na
grade. 

Danes imamo med praktičnimi učitelji 
že tako število veščih močii. ter toliko za
vednih občin, da bi se dalo brez vsakega 
odloga iti na delo. Treba te le dobre volte 
na eni in na urugi strani. 

Naš ooložai ie danes — da še enkrat 
na kratko ponovim — tak. da nimamo na
daljevalnih šol in da ie oouk na oonavlialini 
šoli glede kmetiiskega nouka blizu tam. 
kjer smo bili pred 44 leti in da se višji 
šol. svet prav lahko obrne na vsa podre
iena šolska oblastva z ravno takim raz
glasom kakor leta 1876, ko ie Imel dobe
sedno sledečo vsebino: »da se okrai. šol
ski sveti vnovič in nujno poživljajo, da kar 
uaiboli skrbe za goritev in pospeševanje 
kmetiiskega pouka in da zlasti v spora
zumu z dotičuimi krogi naikrepkeie delu
jete na to. da kar najhitreje ustanavliaio 
kmetiiskonadaljevalne šole. oosebno tam. 
kier so potrebne in kier so večrazredne 
šole.« 

Vse to velia do oičice še danes prav 
tako. kakor preji 44 leti. 

Glede gospodinjskonadaljevalnih šol 
nismo storili dosedal še nobenega koraka. 
Imamo sicer načrt za takozvane delovne 
šole. ki te na na ostal glede gosoodini

I skega pouka ravno tako na oaptriu kakor 
j načrt za kmetiiskionadalievalne šole. 

In vendar moramo oo vsel pravici za
htevati da pride čimpreie do gosoodini
sko nadaljevalnih tečaiev DO deželi in da 
začnemo tudi tukai že enkrat ledino orath 

V. Rohrman. 


